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امام جمعه موقت تهران گفت: صندوق توســعه 
ملی از ۱۵۰ میلیــارد دلار کل منابع خود بیش از 
۱۰۰ میلیارد دلار را در اختیار دولت قرار داده و این 
منابع به صندوق برنگشته است، حتی منابعی که 
این صندوق به بخش خصوصی داده نیز بازگشت 

نداشته است.
محمدحسن ابوترابی فرد، امام جمعه موقت تهران در همایش 
رشد تولید و مهار تورم با الگو و نقشه راه حکمرانی دانش بنیان 
شدن صنایع بزرگ با بهره گیری از فرصت های تولید محصول 
با برند تجاری ملی در کشور جهت رقابت در سطح منطقه گفت: 
پیشنهاد می شود شرکت های دانش بنیان در منافع برداشت از 
چاه های نفتی که از فناوری آن ها در افزایش برداشــت نفت 
اســتفاده می شود سهیم باشــند.وی افزود: امروز شکاف بین 
کشــور های غنی و فقیر شکاف دیجیتال و علمی و مبتنی بر 
داده هاست. کشور هایی که امروز در زنجیره تولید جهانی حضور 
موثر دارند شرکت های بزرگ دانش بنیان هستند که دانش و علم 

خود را به جهان می فروشند نه نفت و گاز و مواد معدنی.
ابوترابی فرد ادامه داد: متاســفانه ما در صــادرات مواد خام از 

کشــوری مانند عراق هم عقب هستیم. کشــور عراق از کل 
۴۰هزار دلار صادرات جهانی مواد خام سهم ۸۷ میلیارد دلاری 
و ایران سهم ۷۸ میلیارد دلاری دارد. با این حال گفتنی است 

با وجود تحریم ها سعی شده ایران از تولید جهانی عقب بماند.
امام جمعه موقت تهران خاطرنشان کرد: امروز نبرد واقعی در 
عرصه اقتصاد جهانی در عرصه تولید کالا های پیچیده است و 

امریکا سعی می کند در این زمینه گوی سبقت را از جهان برباید 
و دانش های نوظهور را در اختیار بگیرد. جمهوری اسلامی ایران 
ظرفیت های بزرگی در این زمینه دارد. ایران از استقلال در حوزه 
تصمیم گیری برخوردار است، در حالی که قدرت های اقتصادی 
جهان چنین استقلالی ندارند و نقشه راه آن ها را دیگران تعیین 
می کنند. سرمایه بزرگ ما امنیت و کاهش تهدید ها در سایه 
استقلال سیاسی کشور و مدیریت بر حسب عقلانیت و دانش 
در سطح کلان است و ما ذیل این سرمایه است که می توانیم 

برای برون رفت از تنگنا ها تلاش کنیم.
وی اضافه کرد: ما در عرصه دانش های نو جایگاه مناســبی 
داریم. در حوزه های نانو، بیو و زیست فناوری از موقعیت خوبی 
برخورداریم، اما مهم اســت با ترکیب فناوری های نو در مسیر 
دستیابی به فناوری های نوظهور حرکت کنیم. در حال حاضر 
خودروســازی ایران از کمترین ظرفیت علمی و دانش بنیان 
محروم اســت؛ بنابراین چطور می تواند از هوش مصنوعی در 

زنجیره تولید جهانی استفاده کند؟
ابوترابی فــرد تصریح کرد: ســهم پژوهــش و تحقیق در 
شرکت های ایرانی باید امروز چهار درصد باشد در حالی که کمتر 

از یک درصد است. کشوری که به جای فولاد، به نام فولاد گاز 
صادر می کند و ادعا می کند در صادرات فولاد رتبه دارد چه طور 

احساس نیاز به دانش بنیان شدن می کند؟
امام جمعه موقت تهران همچنین گفــت: این نیاز واقعی و 
ضرروی اســت که بنگاه های اقتصادی را مجبور می کند به 
دانشگاه ها فشــار آورند. محرک دانشگاه، اقتصادی است که 
می خواهد جایگاه خود را در اقتصاد جهانی حفظ کند و زمانی که 
کشوری حیات اقتصادی خود را در خطر ببیند به حرکت می افتد.

وی در ادامه اظهار کرد: صندوق توســعه ملی که قرار است 
موتور محرک اقتصاد ملی باشد امروز از ۱۵۰ میلیارد دلار کل 
منابع خود بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار را در اختیار دولت قرار داده 
و این منابع به صندوق برنگشــته است، حتی منابعی که این 
صندوق به بخش خصوصی داده نیز بازگشت نداشته است. با 
این رویه اقتصاد، دانش بنیان نخواهد بود بلکه نفت بنیان خواهد 
بود. اقتصاد مبتنی بر قیمتگذاری دستوری با دانش بنیان شدن 
فاصله دارد.ابوترابی فرد در نهایت اظهار امیدواری کرد ایران بتواند 
اقتصادی مبتنی بر نفت و انرژی های فســیلی را به اقتصادی 

مبتنی بر دانش و فناوری تغییر دهد.

ابوترابی، امام جمعه تهران:

دولت دو سوم منابع صندوق توسعه ملی را گرفته، اما برنگردانده است
آنچه به عنوان تعرفه گذاری اجرا شده را قبول نداریم 

نمی خواهند برای پرستاران هزینه کنند
دبیرکل خانه پرستار گفت: اگر وزارت بهداشت قانون تعرفه گذاری را درست 
و به همان شکل که برای پزشکان انجام داده، اجرا می کرد، حقوق پرستاران 

باید دو برابر افزایش پیدا می کرد.
پرستاران به آنچه به عنوان تعرفه گذاری اجرا شده معترض هستند. فعالان این حوزه می گویند 
بعد از ۱۵ سال این قانون را به نحوی اجرا کرده اند که نه تنها مشکلی از پرستاران حل نکرده، 
که مسبب مشکلاتِ دیگری هم شده است. محمد شریفی مقدم )دبیرکل خانه پرستار( در موردِ 
تعرفه گذاری پرستاران به »ایلنا« گفت: در ابتدا باید تأکید کنم ما این تعرفه گذاری را قبول نداریم 
و اسم آن را تعرفه گذاری نمی گذاریم. قانون تعرفه گذاری در سال ۸۶ با هدف کاهشِ اختلافِ 
پرداختیِ کارانه ی پزشکان و پرستاران تصویب شد. حدود ۱۰هزار خدمتِ پزشکی تعرفه گذاری 
شده که حدود ۹هزار مورد برای پزشکان و هزار مورد برای باقی گروه ها به جز پرستاران است. 

وی تأکید کرد: اگر وزارت بهداشت قانون تعرفه گذاری را درست و به همان شکل که برای 
پزشکان انجام داده، اجرا می کرد، حقوق پرستاران باید دو برابر افزایش پیدا می کرد. اما همانطور که 
گفتم حتی اسم آنچه اجرا شد را نمی توان تعرفه گذاری گذاشت. شریفی مقدم گفت: آنچه در حال 
حاضر به عنوان »تعرفه گذاری« اجرا می شود هیچ مبنای کارشناسی ندارد. مسئله این است که 
مجموعه ی دولت نمی خواهد برای پرستاران هزینه کند و به همین دلیل، در قالبِ دستورالعملی 
که حتی با آیین نامه هم فاصله دارد، شکلی را به اجرا درآورد که به جای آنکه باعث خشنودیِ 

پرستاران شود، باعث اختلافِ درون گروه پرستاری شده است. 
دبیرکل خانه پرستار توضیح داد: وزارت بهداشت به جای اجرای درست این قانون، بر مبنای 
بودجه ی محدودی که برای این کار کنار گذاشته شد، شکلی را پیاده کرد؛ به این صورت که آن 
بودجه را تقسیم بر تعداد تخت های بیمارستانی کرده رقمی به دست آورده و تقسیم بر روز کرده 
و مثلا گفته برای ۲۴ ساعتی که مریض روی تخت عمومی می خوابد ۱۲۰ هزار تومان بابت کل 
خدمات به پرستارانِ شیفت صبح و عصر و شب پرداخت شود. وی ادامه داد: کل این مبالغ در 
کاسه ی پرستاری می رود؛ از این تعداد ۱۴درصد در اختیار بیمارستان، یعنی کادر اداری و آموزش 
و باقیمانده که رقمی ناچیز است بین پرستاران توزیع می شود. خب مشخص است چنین شکلی 
باعث ایجاد اختلاف بین پرستاران می شود؛ مثلا به یک پرستار کارانه ۵۰۰هزار تومان می رسد و 

به دیگری ۸۰۰هزار تومان و ممکن است به پرستاری ۵ میلیون تومان برسد. 
شریفی مقدم تأکید کرد: نه تنها اصل آنچه به عنوان تعرفه گذاری اجرا شده را قبول نداریم که در 
بازتوزیع هم شکل درستی اجرا نمی شود و پُر از ایراد است و عدالت در آن رعایت نمی شود. مثلا 
به پرستارانِ یک بخش ۳ تومان تعلق گرفته و به پرستارانِ بخش دیگر یک میلیون تعلق گرفته 
است، اگر بخواهند به بخشی که پرستارانش یک میلیون گرفته اند، یک میلیون دیگر اضافه کنند 
باید از پرستارانی که ۳ میلیون گرفته اند کم کنند. همین سبب می شود صدای اعتراض پرستاران 
دربیاید. دبیرکل خانه پرســتار گفت: برای تخصیص همین رقمی که به عنوان تعرفه تعریف 
کرده اند هم شروط بسیاری گذاشته اند؛ مثلا پرستار باید حتما شیفت کامل بایستد و ۸۰ ساعت 
اضافه کار داشته باشد، استعلاجی نرود، غیبت نداشته باشد، رضایت مریض و سرپرستار را داشته 
باشد و…. شریفی مقدم گفت: برخی از پرستاران به ما گفته اند که  کارانه ما منفی است؛ چرا این 
اتفاق می افتد؟ زمانی پیش می آید که این مبلغ را به صورتِ علی الحساب تعیین می کنند، مثلا 
یک ماه به پرستاران یک بخش یک میلیون و نیم داده اند و بعد متوجه می شوند باید ۷۰۰هزار 
تومان پرداخت می کردند و برای همین ماه بعد به آن پرستاران نه تنها کارانه تعلق نمی گیرد که 
بدهکار هم می شوند. دبیرکل خانه پرستار گفت: یعنی وضعیتی پیش آمده که  کارانه از هیچ تا ۱۰ 
میلیون تومان متغیر است و این سبب اختلاف بین پرستاران می شود. درحالیکه قرار بود اختلاف 
بین پرستاران و پزشکان کاهش پیدا کند حالا به وضعی رسیده ایم که اختلاف بین پرستاران 

هم به وجود آمده است.

سن بازنشستگی تغییر می کند
غلامی از احتمال اجرای مصوبه افزایش ســن بازنشستگی از ابتدای سال 
۱۴۰۳، در صورت نهایی شدن موضوع در شورای نگهبان و مجمع تشخیص 

مصلحت نظام خبر داد.
محمد صادق غلامی مشــاور و سرپرست دبیرخانه هیأت امنای سازمان تأمین اجتماعی و 
صندوق های تابعه در حاشیه برگزاری دوره آموزشی بیمه های اجتماعی در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: مساله افزایش سن بازنشستگی در برنامه هفتم آمده، مجلس آن را مصوب کرده و به 
شورای نگهبان ارجاع داده شده است؛ همچنین مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال بررسی 
این موضوع است.وی افزود: مساله متناسب سازی و سن بازنشستگی از موضوعاتی است که 
اختلاف نظر بین ذینفعان مانند بیمه شده ها، کارفرمایان، صندوق ها، دولت و… وجود دارد و 
تلاش می شــود که قانون با کیفیت بهتر و با اجماع حداکثری اجرا شود.غلامی ادامه داد: به 
نظر می رسد که اول ۱۴۰۳ همزمان با اجرای برنامه هفتم مساله افزایش سن بازنشستگی هم 
اجرا شود البته این قضیه و نهایی شدن آن به بررسی های شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
مصلحت بسیار وابسته است.مشاور و سرپرست دبیرخانه هیأت امنای سازمان تأمین اجتماعی 
خاطرنشان کرد: با افزایش سن بازنشستگی افزایش نرخ حق بیمه نخواهیم داشت و نرخ ثابت 
خواهد بود.به گفته وی در صورتی که افراد بر اساس مصوبه مجلس ۲۸ تا ۳۰ سال سابقه کاری 
داشته باشند افزایشی برای موضوع سن بازنشستگی نخواهند داشت، ولی افراد با ۱۵ سال سابقه 
۵ سال حداکثر به سن بازنشستگی آن ها افزوده خواهد شد.وی درباره ماجرای ادغام صندوق های 
بازنشستگی اظهار داشت: در کشورهایی مانند ترکیه ۳ صندوق بازنشستگی بیشتر فعالیت ندارد، 
ولی در کشور ما حدود ۱۸ صندوق بازنشستگی برای جمعیت ۸۷ میلیونی فعال است که اغلب 
آن ها ناترازی مالی دارند. غلامی بیان داشت: البته این مساله به معنای ورشکستگی نیست بلکه 

بدان معنا بوده که تعهدات به اعضاء نسبت به ورودی منابع ناتراز است.
ادغام صندوق های بازنشستگی یک ضرورت اجتناب ناپذیر است

به نقل از باشــگاه خبرنگاران جوان، مشاور و سرپرست دبیرخانه هیأت امنای سازمان تأمین 
اجتماعی و صندوق های تابعه خاطرنشان کرد: ادغام صندوق های بازنشستگی یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر اســت هرچند که این کار سختی بوده، ولی باید به سمتی رویم که نظام جامع 
یکپارچه تأمین اجتماعی نهادینه شود اگر می خواهیم در نظام بازنشستگی کارآمد باشیم و این 
مساله باید در بازه معقول به وقوع بپیوندد.غلامی در مورد بیمه اتباع خارجی در کشور گفت: در 
حال حاضر آمار دقیقی در این زمینه ندارم.وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه گفته می شود 
۱۰ میلیون اتباع افغانستانی در کشور حضور دارند، گفت عدد ۱۰ میلیون قابل استناد نیست.مشاور 
و سرپرســت دبیرخانه هیأت امنای سازمان تأمین اجتماعی و صندوق های تابعه گفت: امروز 
دوره آموزشی بیمه های تأمین اجتماعی برگزار شد که در این دوره جمعی از خبرگان سازمان 
و صندوق های بازنشستگی، بیمه های تجاری، سازمان های دولتی و عمومی غیردولتی، ذینفعان 
کارگری، کارفرمایی و بازنشستگان صندوق های بازنشستگی و نخبگان دانشگاه های برتر کشور 

اندیشکده ها و پژوهشکده های مرتبط حضور داشتند.
وضعیت بحرانی صندوق ها در تأمین نقدینگی و انجام تعهدات آتی

غلامی خاطرنشان کرد: در جلسه امروز شاخص هایی از جمله نرخ جایگزینی و نسبت پشتیبانی 
صندوق ها و دیگر مؤلفه های مهم بررسی شد سپس وضعیت بودجه صندوق ها مورد ارزیابی قرار 
گرفت که نشان از وضعیت بحرانی این صندوق ها در تأمین نقدینگی و انجام تعهدات آتی دارد.

وی افزود: این در حالی است که بخشی از این کسری در سازمان تأمین اجتماعی و برخی از 
صندوق ها به دلیل عدم ایفای تعهدات دولت در پرداخت بدهی خود به صندوق ها تشدید شده 
است. همچنین وجود قوانین هزینه زا بار مالی این صندوق ها را طی سالیان مختلف تا ۴۰ درصد 

افزایش داده که کاملًا صندوق ها را به سمت ناپایداری مالی برده است.
بدهی بیش از ۷۰۰ همتی دولت به تأمین اجتماعی

وی در پاسخ به این پرسش که بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی در حال حاضر چقدر 
است، گفت: اختلاف نظر بین دولت و تأمین اجتماعی در این زمینه وجود دارد و به نظر می رسد 

بالای ۷۰۰ همت میزان بدهی دولت به تأمین اجتماعی باشد.

درگیری ها در خاورمیانه قیمت طلا را گران کرد
قیمت هر اونس طلا دیروز با ۰.۳۰ درصد افزایش به ۲۰۳۵ دلار و ۸ سنت 

رسید.
به گزارش اقتصاد آنلاین، قیمت طلا در روز جمعه به دنبال کاهش ارزش دلار و گســترش 
درگیری ها در خاورمیانه افزایش یافته است. بالا گرفتن تنش ها در این منطقه تقاضا برای طلا 
به عنوان یک پشتوانه ایمن را افزایش داده است. اما از طرف دیگر، کاهش امید تاجران به پایین 
آمدن زودهنگام نرخ بهره بانک مرکزی آمریکا باعث دومین کاهش هفتگی قیمت این فلز گرانبها 
شده است.به نقل از رویترز، قیمت هر اونس طلا دیروز با ۰.۳۰ درصد افزایش به ۲۰۳۵دلار و ۸ 
سنت رسید. قیمت معاملات آتی طلا در بازار کامکس نیویورک هم با یک افزایش ۰.۹۵درصدی 
به ۲۰۳۸ دلار و ۳۰ ســنت رسیده است.شاخص دلار ۰.۱ درصد کاهش یافته و خرید طلا را 
برای دارندگان ســایر ارزهای دنیا ارزان تر کرده است.آمریکا و انگلیس حمله های هوایی علیه 
مواضع نظامی یمن به راه انداخته اند که قیمت نفت را بالا برده و تقاضا برای طلا به عنوان یک 
سرمایه گذاری ایمن را افزایش داده است.اطلاعات اقتصادی آمریکا نشان می دهد قیمت مصرف 
کننده در این کشور بیش از حد انتظار در ماه دسامبر افزایش یافته، اما شاخص تورم سالیانه بدون 
در نظر گرفتن مواد غذایی و انرژی تا ۳.۹ درصد پایین آمده است.بنابراین برخی مقامات فدرال 
رزرو آمریکا از جمله رئیس فدرال رزرو شیکاگو عقیده دارند این پیشرفت برای آغاز روند کاهش 
نرخ بهره کافی نیست و نمی توان ماه مارس را زمان مناسبی برای آغاز این فرایند اعلام کرد.انتظار 
می رود فدرال رزرو آمریکا نرخ بهره را در اجلاس ۳۰ و ۳۱ ماه ژانویه ثابت نگه دارد. بازارهای مالی 
۷۱ درصد احتمال می دهند کاهش نرخ بهره از ماه مارس آغاز شود.تاجران پیش بینی می کنند نرخ 
بهره بانک مرکزی آمریکا در سال جاری میلادی ۱۵۰ واحد کاهش یابد.سرمایه گذاران در حال 

حاضر منتظر اطلاعات مربوط به قیمت تولیدکننده در آمریکا هستند که قرار است منتشر شود.

اخبار کوتاه 

رییس کمیته حمل و نقل هوایی مجلس 
گفت: مردم توان خرید بلیت هواپیما با 
همین قیمت های موجود را هم ندارند و 
قیمت گذاری ها باید به طور معقول و با 

توجه به شرایط انجام شود.
پس از مخالفت هــای پی در پی با خواســته 
شرکت های هواپیمایی برای افزایش قیمت بلیت 
هواپیما بیش از آن میزانی که توصیب شــد، این 
بار ایرلاین دار از کانال دیگری برای افزایش قیمت 
بلیت هواپیما وارد شــدند و با رای دیوان عدالت 

اداری دوباره قیمت ها را بالا بردند. اساس و پایه این رای دیوان هم، موضوع مطرح 
شده در برنامه پنجم توسعه مبنی بر شناور سازی نرخ بلیت هواپیما بوده که البته این 
موضوع در برنامه ششم تکرار نشد.    در گذشته هر بار که شرکت های هواپیمایی 
قصد افزایش قیمت بلیت را داشتند بهانه ای برای افزایش کیفیت مطرح می کردند 
که در عمل اتفاقی حداقل در رشــد کیفیت دیده نمی شد اما چند سالی است که 
رمز علمیات افزایش قیمت به »نوســان ارز« تغییر کرده و حتی دیگر برای اقناع 
تصمیم گیر بحث افزایش کیفیت را هم مطرح نمی کنند بلکه برای رسیدن به سود 
بیشتر و چانه زنی ها، تصمیم گیر را تغییر می دهند و در حالی که تنها تعیین کننده نرخ 
بلیت شــورای عالی هواپیمایی است، این بار از دیوان عدالت اداری مجوزی برای 
افزایش قیمت بلیت گرفته اند.از سیاست های سودجویی برای بالا بردن قیمت بلیت 
همین که حتی در بحث آزادسازی نرخ بلیت هواپیما، نسبت به اعمال کف قیمتی 
اقدام کردند تا برخی از ایرلاین ها با فروش بلیت با قیمت کمتر از اوقات کم مسافر، 

نرخ شکنی نکنند و قیمت پایین نیاید.البته دور از 
انصاف است که هزینه های تحمیلی از سوی دولت 
به ایرلاین ها که در نهایت منجر به افزایش قیمت 
بلیت است را در نظر بگیریم و اگر دولت هم دغدغه 
توان خرید مردم را دارد چرا هزینه هایی مانند مالیات 
و انواع عوارض برای دستگاه های متعدد سازمانی را 
بر بلیت هواپیما وضع می کند؟درباره این افزایش 
قیمت بلیت بدون مجوز متولی، رحمت الله فیروزی 
پوربادی، رییس کمیته حمل و نقل هوایی مجلس 
و عضو کمیسیون عمران در گفت وگو با ایلنا گفت: 
تنها نهاد مجاز برای افزایش قیمت بلیت هواپیما شورای عالی هواپیما با محوریت 
سازمان هواپیمایی کشوری است.وی ادامه داد: هر چند که دولت خود برنامه ای در 
نظر گرفت که نرخ بلیت آزاد باشد اما در نهایت متولی تصمیم گیر در این باره هم 
سازمان هواپیمایی کشوری است که در نهایت نرخ تعیین شده باید به تایید ستاد 
تنظیم بازار برسد تا با توجه به شرایط درباره قیمت نهایی بلیت تصمیم گرفته شود. 
رییس کمیته حمل و نقل هوایی مجلس و عضو کمیسیون عمران ادامه داد: مردم 
توان خرید بلیت هواپیما با همین قیمت های موجود را هم ندارند و قیمت گذاری ها 
باید به طور معقول و با توجه به شــرایط انجام شــود.وی افزود: البته باید شرایط 
شرکت های هواپیمایی را هم در نظر گرفت و مدیران ایرلاین ها می گویند این نرخ 
بلیت، افزایش نرخ ارز، افزایش سایر هزینه ها و ... را پوشش نمی دهد. اما در نهایت 
متولی دولت است و دولت می تواند با اقداماتی هزینه تمام شده بلیت برای مردم را 

کاهش دهد و بخشی از افزایش هزینه ها را به ایرلاین ها منتقل نکند.

به گفته دبیر انجمن صنفی کارفرمایان 
صنعت سیمان مصرف گاز کارخانه های 
سیمان کشور در زمستان به 6 میلیون 
مترمکعب در روز کاهش یافته در حالی 
که مصرف آنها به طــور معمول روزانه 
۲۷میلیون مترمکعب است. به گفته او 
۷۰ درصد تولید سیمان کشور اکنون با 

سوخت مازوت پیش می رود.
علی اکبر الوندیان، دبیر انجمن صنفی کارفرمایان 
صنعت سیمان از کاهش چشمگیر گازرسانی به 

کارخانه های سیمانی خبر داد و گفت: کارخانجات سیمانی در سراسر کشور روزانه ۲۷ 
میلیون مترمکعب گاز مصرف می کنند اما در حال حاضر مصرف این کارخانجات به 
دلیل محدودیت در گازرسانی روزانه به ۶ میلیون مترمکعب کاهش پیدا کرده است.  
وی در گفت وگو با ایلنا افزود: کارخانه های دور از مناطق شهری مازوت را به عنوان 
سوخت جایگزین مصرف می کنند اما در کارخانه های مجاور شهرها کوره ها از ظرفیت 
اصلی خارج شده اند. شرکت هایی مانند سیمان تهران، سیمان گیلان سبز و سیمان 
شمال از جمله واحدهایی هستند که تولید را کاهش داده اند. سیمان بجنورد هم که 
قطعی گاز آن خبرســاز شده در گروه کارخانه هایی قرار دارد که مازوت را جایگزین 
گاز کرده است. به طور کلی ۷۰ درصد تولید سیمان در کل کشور اکنون با سوخت 
مازوت پیش می رود.الوندیان ادامه داد: البته هزینه تولید با مازوت از هزینه تولید با گاز 
بالاتر است و این برای کارخانه های شرق کشور که مازوت را جایگزین گاز کرده اند 
به یک معضل تبدیل شده است. کارخانه های سیمانی مجبور هستند مازوت موردنیاز 

خود را از انبارهای نفت ری و تهران تامین کنند و 
هزینه حمل مازوت از تهران به استان های شرقی 
به هزینه تولید سیمان این واحدها افزوده می شود.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان 
خاطرنشان کرد: البته امسال وزارت نیرو در تامین 
برق مساعدت بیشــتری با شرکت های سیمانی 
داشته و در تابســتان و زمستان سال جاری برق 
این شرکت ها نسبت به سال گذشته بهتر تامین 
شده است؛ در حال حاضر قطعی برق تنها محدود 
به ساعات پیک مصرف می شود اما در تامین گاز، 
سال جاری با سال گذشته تفاوتی نداشته و همان محدودیت های پارسال امسال هم 
گریبانگیر تولیدکنندگان سیمان است و هر چند در سال جاری سرمای سال گذشته را 
تجربه نکردیم اما به گفته مسئولان میزان مصرف گاز بخش خانگی امسال نسبت به 
سال گذشته تغییری نداشته و محدودیت برای گازرسانی به صنایع از جمله سیمانی ها 
ناگزیر است.الوندیان اظهار کرد: شرکت های سیمانی اکنون با استفاده از کلینکر ذخیره 
شده تولید را پیش می برند، بنابراین موجودی سیمان در بازار پایین نیامده و تعادل بازار 
برقرار است؛ با این حال در نیمه دوم امسال نیز مانند هر سال تقاضا برای سیمان 
نسبت به نیمه اول پایین تر بوده است اما مصرف سیمان در ۹ ماهه امسال نسبت 
به ۹ ماهه سال گذشته ۱۰ درصد افزایش داشته و همچین به دلیل کاهش قطعی 
برق در تابستان تولید ۹ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته  ۱۲ درصد 
بیشتر بوده است. همچنین اجرای طرح مسکن ملی نیز در سال جاری تقاضا برای 

سیمان را تقویت کرده است. 

مرجع افزایش نرخ بلیت، شورای عالی هواپیمایی است کاهش گازرسانی به کارخانجات سیمان؛

مردم توان خرید بلیت با قیمت فعلی را هم ندارند ۷۰ درصد تولید سیمان با مازوت سوزی انجام می شود

کاهش مصرف سرانه گوشت قرمز در ایران، رابطه مستقیم با 
تورم سنگین این بخش و افولِ قدرت خرید مردم به خصوص 
گروه های مزدبگیر دارد؛ تنها نگاهی به »گزارش افزایش قیمت 
اقلام خوراکی در ماه آذر« که در روزهای گذشــته از سوی مرکز 
آمار منتشر شده به خوبی نشان می دهد که چرا نمودارهای مصرف 

گوشت تا این اندازه دچار کاهش شده است.
در روزهای اخیر، آمار تازه ای از مصرف سرانه ی گوشت قرمز در صداوسیما اعلام 

شد؛ آماری که رسانه ها آن را »بهت آور« توصیف کردند.
مهدی سروی، کارشناس اندیشکده اقتصاد مقاومتی و از مشاوران اقتصادی 
دولت، اعلام کرد »میانگین مصرف گوشــت خانواده ها در کشور ۸ کیلوگرم و 
در سه دهک پایین جامعه ۲ کیلوگرم در سال است«. به گفته او سرانه مصرف 
گوشت قرمز برای هر نفر در ۳ دهک پایین جامعه، حدود ۷۰۰ گرم در یکسال 
است.اگر همان ۸ کیلوگرم را به عنوانِ میانگین مصرف گوشت خانواده ها در نظر 
بگیریم و یک خانواده متوسط ایرانی را ۳ نفر فرض کنیم، سرانه سالانه مصرف 
گوشت در ایران، ۲.۶ کیلوگرم می شود، به عبارتی هر فرد به طور متوسط در سال 
۲.۶ کیلوگرم گوشت قرمز مصرف می کند و این در حالی ست که مصرف سالانه 
گوشت قرمز برای هر نفر در ۳ دهک فرودست، فقط ۷۰۰ گرم است! به عبارتی 
هر ایرانی متعلق به سه دهک کم درآمد که از قضا قاطبه ی مزد و حقوق بگیرانِ 
شاغل و بازنشسته نیز در همین گروه قرار می گیرند، در هر سال، یک کیلوگرم 

گوشت قرمز هم مصرف نمی کنند.
نگاهی به نمودارهای تاریخیِ مصرف سرانه گوشت قرمز در کشور، یک روند 
کاهشی مداوم را نشان می دهد، این افت از سال های ابتدای دهه ۹۰ شمسی آغاز 

شد و در سال های پایانی این دهه به تدریج شتاب گرفت.
 براساس آمارها در سال ۱۳۹۰ سرانه مصرف گوشت قرمز در کشور ۱۳کیلوگرم 
بود، در آن زمان هر ایرانی در طول ســال، ۱۳ کیلوگرم گوشــت قرمز مصرف 
می کرده اســت که به نسبت ارقام امروز بســیار قابل قبول تر بوده است اما در 

سال های بعد، به مرور و با افزایش قیمت گوشت قرمز، سرانه مصرف هر سال 
یک کیلوگرم کاهش یافت به گونه ای که سرانه مصرف گوشت قرمز در سال 
۱۳۹۱ به ۱۲ کیلوگرم، در ســال ۱۳۹۲ به ۱۱ کیلوگرم، ســال ۱۳۹۴ تا ۱۳۹۶ 
در محدوده ۱۰ تا ۱۱ کیلوگرم و در ســال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ با افزایش قیمت ارز، 
مصرف گوشــت قرمز هم افت کرد و سرانه آن، به ۸ کیلوگرم رسید و در سال 
۱۳۹۹ باز هم سرانه مصرف گوشت افت داشت و میانگین مصرف به ۷ کیلوگرم 
رسید و در سال ۱۴۰۰ این میزان به ۶ کیلوگرم و در سال ۱۴۰۱ با یک کیلوگرم 
کاهش میزان مصرف به ۳ کیلوگرم رسید. حالا اما به نظر می رسد در میانه سال 
۱۴۰۲ مصرف سرانه گوشت هر ایرانی به کمتر از ۳ و حدود ۲.۶ کیلوگرم در سال 
رســیده است.و این در حالیست که براساس اعلام فائو در سال ۱۳۹۹، متوسط 
سرانه مصرف گوشت در جهان، ۴۱ کیلوگرم است؛ سرانه مصرف سالانه کویت 
بیش از ۶۷ کیلوگرم برای هر نفر، امارات بیش از ۶۲ کیلوگرم و عربستان حدود 

۵۴ کیلوگرم است.
تورم سنگین گوشت قرمز

کاهش مصرف سرانه گوشت قرمز در ایران، رابطه مستقیم با تورم سنگین این 
بخش و افولِ قدرت خرید مردم به خصوص گروه های مزدبگیر دارد؛ تنها نگاهی 
به »گزارش افزایش قیمت اقلام خوراکی در ماه آذر« که در روزهای گذشته از 
سوی مرکز آمار منتشر شده به خوبی نشان می دهد که چرا نمودارهای مصرف 
گوشت تا این اندازه دچار کاهش شده است.در این گزارش، تورم نقطه به نقطه ی 
اقلام پروتئینی مثل گوشت گوسفند و گاو و ماهی، بیش از ۱۰۰ درصد است؛ به 
عبارتی این اقلام در آذرماه سال جاری به نسبت آذر سال قبل، بیش از ۱۰۰ درصد 
افزایش قیمت داشته اند؛ به این ترتیب، در طول یکسال منتهی به آذرماه، ماهی 

قزل آلا ۹۰ درصد، گوشــت قرمز گاو و گوساله ۱۳۰ درصد و گوشت گوسفند 
۱۳۶درصد گران تر شده اند.با استناد به این داده ها، انواع گوشت قرمز در فاصله ی 
آذر سال گذشته تا آذرماه سال جاری، بیش از ۱۳۰ درصد گران شده  است؛ امروز 
قیمت هر کیلو گوشت قرمز در بازار بیش از ۵۰۰ یا حتی ۶۰۰ هزار تومان است؛ 
حالا باید پرسید کارگر یا بازنشسته ای که زیر ۹ میلیون تومان حقوق ماهانه دارد 
چطور می تواند بیش از ۶۰۰ هزار تومان بدهد و یک کیلو گوشت قرمز بخرد؟ به 
گفته ی ابراهیم یوسف زاده، عضو هیات مدیره کانون بازنشستگان رشت، »همان 
۷۰۰ گرم در سال هم زیاد است، چراکه بازنشستگان کم درآمد در ماه های متوالی 

سال، حتی صد گرم گوشت قرمز هم نمی خرند!«
بازنشستگانی که توان خرید قسطی گوشت را هم ندارند!

براســاس داده هایی که یک کارشــناس اقتصادی در صداوسیما اعلام کرده 
»مصرف سرانه گوشــت قرمز در سه دهک فرودســت، ۷۰۰ گرم است« اما 
یوسف زاده به نمایندگی از جانب ضعیف ترین گروه های مزدبگیر کشور به ایلنا 
می گوید: بازنشستگان اصلًا قدرت خرید ندارند، گوشتِ کیلویی ۶۵۰ هزار تومان 
را نمی توانند بخرند؛ وقتی بازنشسته ۶ یا ۷ میلیون تومان حقوق می گیرد، چطور 
می تواند در سفره گوشت قرمز داشته باشد، حتی توان خرید قسطی گوشت را 
هم ندارد.به گفته این فعال صنفی بازنشستگان، حداقل حقوق بازنشستگان زیر 
۸ میلیون تومان است و در شهر رشت، ۶۰ درصد بازنشستگان و مستمری بگیران 
تامین اجتماعی با این حقوقِ حداقلی زندگی می کنند.یوسف زاده در پاسخ به این 
ســوال که »فکر می کنید مصرف ماهانه و سالانه ی گوشتِ این بازنشستگانِ 
کم درآمد چقدر است« می گوید: این بازنشستگان در ماه به هیچ وجه نمی توانند 
گوشت قرمز بخرند؛ ماه پشت ماه می گذرد و اینها گوشت قرمز نمی خرند؛ ممکن 

است در سال یکی دو ماه باشد که این بازنشستگان میهمان داشته باشند یا مراسم 
خاصی در میان باشد که  ۱۰۰ گرم یا ۲۰۰ گرم گوشت قرمز بخرند؛ خیلی از این 

بازنشستگان در سال ۷۰۰ گرم گوشت قرمز هم مصرف نمی کنند.
مزدبگیران با درآمد ثابت توان خرید گوشت قرمز را ندارند

به این ترتیب، کارگران و مزدبگیرانی کــه درآمد ثابت ماهانه دارند، از قدرت 
خرید گوشت قرمز محروم هستند؛ فصلی کاران، کارگران غیررسمی و کارگران 
بدون درآمد ثابت، اوضاع به مراتب بدتری دارند؛ زهره، یک زن دســتفروش در 
متروی تهران، در جواب این سوال که »در سال چند کیلو گوشت قرمز می خری« 
می گوید: اگر بگویم در کل سال، یک یا دو کیلو گوشت قرمز برای یک خانواده 

۴نفره نمی خرم، دروغ نگفته ام....
او اضافه می کند: من با دستفروشی بتوانم کرایه خانه را بدهم، خیلی هنر کرده ام، 
می دانی به جای گوشت ما چی مصرف می کنیم، سیب زمینی، تخم مرغ، گوجه 
فرنگی..... اینها هم گران شده است.در حالیکه داده های استاندارد جهانی نشان 
می دهد که هر فرد باید به طور متوسط در سال بیش از ده یا بیست کیلو گوشت 
قرمــز مصرف کند، هر فرد متعلق به خانواده ی کارگری در ایران، ســالی یک 
کیلو یا ۷۰۰ گرم گوشت قرمز هم مصرف نمی کند؛ این شرایط نشان می دهد 
که طرح های دولت برای تامین اقلام ســفره های مردم مثل یارانه یا کالابرگ 
الکترونیک نتوانسته سفره های خالی فرودستان را از فقر غذایی نجات دهد، ضمناً 
این طرح ها از مدیریت قیمت  اقلام ضــروری خوراکی در بازار ناتوان بوده اند و 

کاهش مصرف پروتئین با یک شیب تند تداوم داشته است.
یک کارگر ساختمانی بانه در استان کردستان که به گفته خودش نیمی از سال 
را بیکار است و نیمی دیگر را با دستمزد ناچیز روزگار می گذارند، در پاسخ به همان 
سوال تکراریِ ما می گوید: »گوشت قرمز، گوشت سفید یا حتی برنج، از سفره های 
ما پر کشیده اند، ما بتوانیم همان نان و تخم مرغ را فراهم کنیم، خیلی کار است؛ 
مخصوصاً وقتی خانه نداری و زیر سقف های گرانِ مردم مستاجری، دیگر پولی 

برای غذا و گوشت نمی ماند....«.

دبیر کانون سراسری انبوه سازان تصریح می کند: در کشوری که به 
راحتی اعلام می کنیم ۴۰ درصد تورم در کشور وجود دارد، به طور 

قطع این ۴۰ درصد تورم تاثیر خود را روی تمام بازارها می گذارد.
حال بازار مسکن خوب نیست؛ این تصویری است که این روزها آگاهان به حوزه 
مسکن عنوان می کنند. نمودار تعداد پروانه های ساختمانی حاکی از آن است که بازار 
مسکن از سال ۹۰ تاکنون با ریزش عجیب در صدور تعداد پروانه های ساختمانی 
برای ساخت مسکن روبه رو بوده است.محمدصادق الحسینی، کارشناس اقتصادی 
می گوید: وضعیت بازار مسکن هم خوب نیست؛ نمودار تعداد پروانه های ساختمانی 
صادر شده در شهر تهران در ۲۳ سال اخیر نشان می دهد که هیچ وقت اوضاع به این 
خرابی نبوده است.وی تاکید می کند: این در کنار سایر متغیرها، یعنی اواسط سال بعد 
مسکن دوباره دچار مازاد تقاضا می شود؛ مگر این که قانون مالیات بر عایدی سرمایه 

ابلاغ شود که کلا بازی ها را به هم می ریزد.
فرشید پورحاجت، دبیر کانون انبوه سازان مسکن در همین خصوص در گفت وگو 
با خبرآنلاین می گوید: آنچه که بدیهی است، تا پایان سال ۹۲ روند تولید مسکن به 
صورت خیلی مناسب شکل می گرفت، اما از سال ۹۲ تاکنون متاسفانه در نحوه تولید 
و عرضه مسکن، شرایط خوبی را دنبال نکردیم و این روند تا امروز نیز تداوم داشته 
است.وی با بیان این که شاید امروز شرایط حتی نسبت به سال های گذشته بدتر شده 
است، می افزاید: ما امروز در شرایطی قرار داریم که تولید مسکن در کشور با توجه به 
شرایط اقتصادی پرتلاطم، برای بخش خصوصی کشور فراهم نشده است و اگر بازار 
رصد شود، می بینیم سازندگان به نوعی از این بازار مهم خارج می شوند. این می طلبد 

که مجلس و دولت یک برنامه ریزی مشخصی را انجام دهند.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن تصریح می کند: رییس کمیسیون عمران 
مجلس عنوان کرده که تمام قوانینی را که مدنظر بوده، در حوزه مسکن برنامه ریزی 
کردیم. من در پاسخ به این نماینده مجلس می گویم شما از منظر نگاه دولتی و 
دولتمردان، مجموعه قوانینی را در کشور وضع کردید و یک مسیری را برای تولید 
مسکن در کشور فراهم کردید که امروز این مسیر منتج به هدف و نتیجه گیری 
مثبت نشده است.پورحاجت عنوان می کند: بر همین اساس، امروز با کاهش تولید 
مسکن در کشور روبه رو هستیم؛ با وجود تمام صحبت هایی که اعلام می کنند، این 

مشکل، یکی از موضوعاتی است که مجلس و دولت به آن پاسخ دهند.
وی متذکر می شود: ما اعتقاد داریم که بخش گسترده ای از این افزایش قیمت 
مســکن که در کشور رخ می دهد، سناریوی از پیش تعیین شده توسط نهادها و 

دستگاه ها و به طور خاص، دولت است.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان یادآور می شود: دولت ها متاسفانه با نگاه درآمدی به 
حوزه مسکن نگاه می کنند و علاوه بر این که افزایش قیمت مسکن را دامن می زنند، 
ریسک سرمایه گذاری در تولید مسکن کشور را به شدت افزایش داده اند و یکی از 

عوامل اصلی کاهش تولید مسکن نیز همین موضوع است.

 پشت درهای بسته می نشینند
 و برای بخش خصوصی برنامه ریزی می کنند

پورجاجت با اشــاره به تهدیداتی که بازار مسکن با آنها روبه رو است، می گوید: 
بزرگ ترین تهدید در حال حاضر این اســت که امروز بالغ بر ۱۳ میلیون جوان در 
کشور داریم که یا به سن ازدواج رسیده اند و یا از سن ازدواج شان گذشته و مسکن 
می خواهند.وی می افزاید: علاوه بر این، اگر بررسی کلی داشته باشیم، حدود ۶، ۷ 
میلیون مسکن در کشور کم داریم. این میزان کمبود در کشور، همیشه به عنوان یک 
پازل، تاثیر خود را در افزایش قیمت نشان می دهد و به راحتی و بدون در نظر گرفتن 
بخش خصوصی، تولید این حجم از مسکن قابل حل نیست.دبیر کانون سراسری 
انبوه سازان عنوان می کند: متاسفانه این عزم امروز وجود ندارد؛ نه از طرف بخش 
خصوصی، بلکه عزمی از طرف دولت و مجلس وجود ندارد. پشت درهای بسته 
می نشینند و برای بخش خصوصی برنامه ریزی می کنند.پورحاجت ادامه می دهد: در 
واقع پشت درهای بسته تصمیم هایی می گیرند که خروجی آن، مثبت نیست. از همه 
بدتر این است که متاسفانه ما در کشوری هستیم که به لحاظ ساختاری، حتی به 
مصوبات مجلس هم تمکین نمی کنند.وی متذکر می شود: مصداق بارز آن، سیستم 
ناکارآمد بانکی است که با وجود این که قانون گذار مصوب کرد ۲۰ درصد منابع بانکی 

در حوزه مسکن و ساختمان استفاده شود و مردم از تسهیلات بانکی استفاده کنند، 
اما متاسفانه نه زور دولت به بانک ها می رسد و نه زور مجلس. فقط صحبت ها را 
رسانه ای می کنند و می گویند بانک ها قرار است تسهیلات بدهند.پورحاجت یادآور 
می شود: همین امروز بخش تولید کشور منتظر دریافت تسهیلات مناسب بدون بگیر 

و ببند است. این در حالی است که این شرایط وجود ندارد.
همچنان افزایش قیمت، بازیگر اصلی اقتصاد کشور است

دبیر کانون سراسری انبوه سازان با پیش بینی وضعیت بازار مسکن، می گوید: ما 
کماکان تورم را در بازار مســکن داریم؛ کمااین که امروز براساس آنچه که رصد 

کردیم، طی ۱۰، ۱۵ روز گذشته مصالح ساختمانی با افزایش قیمت مواجه شدند.
پورحاجت می افزاید: شاید بخشی از این موضوع هم برمی گردد به مسایلی که 
در رابطه با گاز وجود دارد. دو نهاده سیمان و فولاد، امروز تقریبا به یک نقطه ثبات 

قیمتی رسیدند؛ هر چند که امروز بحث افزایش هزینه های باربری را هم داریم.
وی عنوان می کند: مسکن هم یک کالای کاملا تولیدی است و نهاده های تولید، 
تاثیر مستقیم روی افزایش قیمت می گذارد. بر این اساس، افزایش قیمت به عنوان 
بازیگر اصلی در کشور وجود دارد.دبیر کانون سراسری انبوه سازان تصریح می کند: در 
کشوری که به راحتی اعلام می کنیم ۴۰ درصد تورم در کشور وجود دارد، به طور 
قطع این ۴۰ درصد تورم تاثیر خود را روی تمام بازارها می گذارد؛ کمااین که در سال 
آینده هم تورم در اقتصاد ما بازیگر اصلی است و متاسفانه اقداماتی هم که تا به امروز 
انجام شــده، منتج به کاهش تورم نشده است و یا اساسا اگر کاهشی هم صورت 

گرفته، چشم گیر نبوده است.

سقوط آزاد مصرف گوشت در کشور
گوشت قسطی هم از در دسترس دهک های پایین خارج شد

سناریو عجیب برای افزایش قیمت مسکن
 الحسینی: بازی افزایش قیمت را این گونه به هم بریزید

رییس کمیسیون صنایع مجلس گفت: می توانیم سازوکاری ایجاد 
کنیم که سالی ۱۰۰ میلیارد دلار از سرمایه ایرانیان خارج از کشور 
جذب داخل شود. اما این امر فقط نیازمند تضمین های لازم است.
اکبر تالار پشــتی رئیس کمیســیون صنایع مجلس با تأکید بر اهمیت بخش 
خصوصی، اظهار کرد: مشکل اقتصاد ما بدون حضور حداکثری بخش خصوصی 
چه از نظر فکری و چه از نظر سرمایه ای، حل نخواهد شد. کشور حضور حداکثری و 

با برنامه ریزی بخش خصوصی را می طلبد.
تالار پشتی افزود: متأسفانه فضایی ایجاد شده که بخش خصوصی حضور بامعنایی 
ندارد، در حالی که همه تکیه ما باید در این بخش باشد. ما می توانیم سازوکاری ایجاد 
کنیم که سالی ۱۰۰ میلیارد دلار از سرمایه ایرانیان خارج از کشور جذب داخل شود. 
اما این فقط نیازمند تضمین های لازم است.وی با بیان اینکه بخش خصوصی دچار 
چندصدایی است، ادامه داد: اگر انسجامی در بخش خصوصی وجود داشته باشد، 
می تواند وزیر تعیین کند و قوانین را به آن شکل که به نفع تولیدکننده و بازار باشد 

تغییر دهد. اگر در زمان درست اقدام کنید و لابی های کارشناسی درستی داشته باشید 
۹۰ درصد خواسته هایتان عملی خواهد شد. اما مهم این است که در موقع درست، 
اقدام کنید.تالار پشتی با بیان اینکه حضور نفوذی ها در اقتصاد کشور مشکل ساز شده 
است، گفت: نفوذی ها همه ما را به زیبایی دور می زنند. ما انسجام نداریم و وقتی 
مشکل ایجاد شد متوجه آن می شویم که دیر است. حرف ما این است که مالیات 
برای تقویت زیرساخت ها است و نه برای خفه کردن تولید. اما الان برای گفتن این 

حرف ها دیر است و باید پیش از بسته شدن بودجه این حرف ها را بیان می کردیم.
به گزارش مهر، بر اســاس اعلام اتاق بازرگانی ایران، وی با اشاره به مشکلات 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ گفت: سوال من از دولت این است که رشد ۸ درصدی صنعت 
و رشد ۱۳ درصدی معدن و ۲۳ درصد صادرات در کجای بودجه دیده شده است. 
این امر محقق نخواهد شد چون بخش خصوصی دیده نشده است و ظرفیت دولت 
هم محدود است. باید سرمایه گذاری داخلی و خارجی بیاید که این نیازمند ایجاد 

زمینه های لازم و دادن تضامین کافی است.

وزیر خارجه عربستان سعودی درباره مشکل پرواز عمره گزاران 
ایرانی به امیرعبداللهیان اطمینــان داد که این موضوع صرفاً 

مسأله ای فنی است که به زودی حل خواهد شد.
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه و فیصل بن فرحان وزیر امور خارجه 
عربستان سعودی پنجشنبه شــب ۲۱ دی ماه تلفنی گفت وگو کرده و برخی 
موضوعات مورد اهتمام دو کشور در حوزه مناسبات دوجانبه و آخرین تحولات 
فلسطین را مورد مشورت و تبادل نظر قرار دادند.امیرعبداللهیان در این تماس 
تلفنی، به سفر هیأت پارلمانی عربستان سعودی به ایران و سفر هیأت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ایران به عربستان و همچنین دیدار رئیس سازمان حج و 
زیارت با وزیر حج عربستان اشاره کرد و افزود: روابط سیاسی دو کشور در مسیر 
درست خود قرار دارد و در چارچوب توافق رئیس جمهور ایران و ولیعهد عربستان 

سعودی رو به گسترش است.
وی با اشــاره به توافق دو کشــور در موضوع اعزام ایرانیان به حج عمره، در 

خصوص تأخیر به وجود آمــده در این موضوع و چگونگی حل آن با همتای 
عربستانی خود به گفت وگو پرداخت.

رئیس دســتگاه دیپلماســی ایران با اشاره به اقدام عربســتان در برگزاری 
نشست ســران کشورهای اســلامی و عربی با هدف توقف جنگ در غزه و 
ارسال کمک های انساندوستانه به این منطقه گفت: در این راستا ما همچنین 
از اقــدام آفریقای جنوبی در طرح شــکایت از رژیم صهیونیســتی در دیوان 
بین المللی دادگستری حمایت می کنیم.امیرعبداللهیان با اشاره به تداوم جنایات 
صهیونیست ها در کشتار مردم فلسطین خاطرنشان کرد: آمریکا صد روز است 
که از عدم توسعه جنگ سخن می گوید، اما در عمل هیچ جدیتی برای توقف 
جنگ و نسل کشی در غزه از خود نشان نمی دهد.وزیر خارجه عربستان سعودی 
در خصوص مشکل پرواز عمره گزاران ایرانی، به امیرعبداللهیان اطمینان داد که 
این موضوع صرفاً مسأله ای فنی است که بزودی حل خواهد شد تا عمره گزاران 

ایرانی بتوانند برای اعمال حج عمره به سرزمین وحی مشرف شوند.

رییس کمیسیون صنایع مجلس: وزیر خارجه عربستان:

می توانیم ۱۰۰ میلیارد دلار از سرمایه ایرانیانِ خارج را جذب کنیم مشکل پرواز عمره گزاران ایرانی به زودی حل می شود


